

ຮູ້ຈັກອິດສະລາມ ຈາກອິດສະລາມ

(تعرف على الإسلام من الإسلام)

[لاوسي – Laos – ລາວ]

ເຊັດ ຮິດໍ ອະຫມັດ ສາມະດີ

شيخ رضا أحمد مهدي

ຜູ້ກວດກາ: ທີມງານພາສາລາວ ເວັບໄຊດ໌ ອິສລາມນິກເຮົາສ໌

مراجعة: فريق اللغة لاو بموقع دار الإسلام

ຈາກເວັບໄຊດ໌ ອິສລາມອິນໄທແລນ

المصدر: موقع الإسلام في تايلاند

1444/2022

(بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ)

ດ້ວຍພຣະນາມຂອງອັລລໍທ໌ ຜູ້ຊົງແມດຕາ ກະລຸນາປານີສະເໝີ

ມາເຂົ້າໃຈອິດສະລາມຈາກອິດສະລາມ

ຫຼາຍໆຄົນ, ເຖິງແມ່ນວ່າພວກເຂົາເປັນຊາວມຸດສະລິມ ຫຼື ບໍ່ແມ່ນຊາວມຸດສະລິມ, ມັກຈະມີ
ບັນຫາໃນການເຂົ້າໃຈເຫດຜົນຂອງອິດສະລາມບາງຫຼັກການ. ຂ້າພະເຈົ້າເຄີຍໄດ້ຍົນຄົນທີ່ຕໍາມິຊາວມຸດ
ສະລິມ ກ່ຽວກັບການສະແດງຄວາມເຊື່ອຖືໃນຫຼັກການອິດສະລາມບາງຢ່າງ ເຊັ່ນ ການທໍາລາຍຮູບປັ້ນ,
ຈົງຫນວດ, ການນຸ່ງຖືຂອງຊາວມຸດສະລິມະຫ໌(ຜູ້ຍິງ), ໂດຍສະເພາະແມ່ນການປົກປິດໃບຫນ້າຂອງ
ພວກນາງ ການປະກອບພິທີຫັຈ ຫຼື ອື່ນໆ ເຊິ່ງ ຜູ້ວິຈາມມັກຈະເປັນຜູ້ທີ່ບໍ່ສາມາດຍອມຮັບຫຼັກການອິດ
ສະລາມໃນຈຸດນີ້ໄດ້ ແມ່ນແຕ່ຊາວມຸດສະລິມບາງຄົນອາດຈະປາກແລະເວົ້າຄືກັບຜູ້ທີ່ບໍ່ເຊື່ອ ເຊັ່ນ ພວກ
ເຈົ້າເຮັດສິ່ງນີ້ໄດ້ແນວໃດມັນຂີ້ຮ້າຍແຮງ(ໝາຍເຖິງການຈົງຫນວດ ປິດຫນ້າປິດຕາ) ທັງໆທີ່ ສິ່ງທີ່
ຂີ້ຮ້າຍເຫຼົ່ານີ້ເປັນສິ່ງທີ່ອັລລໍທ໌ຊົງບັນຍັດເອົາໄວ້ ກໍ່ຄືບໍ່ມັກສິ່ງທີ່ອັລລໍທ໌ບັນຍັດໄວ້ນັ້ນແຫລະ ເຊິ່ງເປັນ
ການປະຕິເສດຫຼັກການອິສລາມຢ່າງສົມບູນ ເມື່ອຂ້ອຍກັບມາວິເຄາະວ່າເປັນຫຍັງຄົນເຫຼົ່ານີ້ເບິ່ງອິດສະ
ລາມໃນທາງທີ່ບໍ່ດີ ພວກເຮົາສາມາດເຫັນໄດ້ວ່າຄົນເຫຼົ່ານີ້ສ່ວນໃຫຍ່ສຶກສາອິດສະລາມໂດຍອີງໃສ່ຕົວ
ເອງເປັນບັນທັດຖານ ຮັບເອົາສິ່ງທີ່ຖືກຕ້ອງຫຼືສິ່ງທີ່ບໍ່ຖືກຕ້ອງ ເຊິ່ງຈະເຮັດໃຫ້ການວິເຄາະຂອງຄົນເຫຼົ່າ
ນີ້ຂຶ້ນກັບຄວາມອາລົມຂອງຕົນເອງ ໂດຍບໍ່ຄໍານຶງເຖິງຄວາມຖືກຕ້ອງຕາມບັນທັດຖານຂອງ ອິດສະລາມ
ມັນເປັນເລື່ອງທົ່ວໄປສໍາລັບຜູ້ທີ່ບໍ່ໄດ້ຮຽນຮູ້ເຫດຜົນຂອງອິດສະລາມສໍາລັບການນະມັດສະການບູຊາຮູບ
ປັ້ນຫຼືວັດຖຸອື່ນໆ ຈາກ ອັລລໍທ໌ Allah.

ແຕ່ຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ ມັນເປັນສິ່ງຈໍາເປັນທີ່ຈະຕໍາມິຕິຕຽນຊາວມຸດສະລິມສໍາລັບການທໍາລາຍຮູບ
ປັ້ນດັ່ງທີ່ເກີດຂຶ້ນໃນອັຟການິສຖານ ຖ້າຫາກວ່າຜູ້ຄົນເຫຼົ່ານີ້ໄດ້ສຶກສາອິດສະລາມ ແລະ ຮຽນຮູ້ເຫດຜົນ
ຂອງອິດສະລາມກ່ຽວກັບ ການທໍາການນະມັດສະການຮູບປັ້ນ ກໍ່ຈະຕ້ອງເຂົ້າໃຈວ່າເປັນຫຍັງອິດສະ
ລາມອະນຸຍາດໃຫ້ຊາວມຸດສະລິມ ທໍາລາຍຮູບປັ້ນ ແນວໃດກໍ່ຕາມ ການທໍາລາຍຮູບປັ້ນຍັງມີຫຼັກການ
ແລະກອບທີ່ຕ້ອງໄດ້ຮັບການພິຈາລະນາເພື່ອໃຫ້ມີການອະນຸມັດ ໂດຍພື້ນຖານແລ້ວ ການທໍາລາຍຮູບ
ປັ້ນຈະເວັດ ຕ້ອງເຮັດດ້ວຍການທີ່ບໍ່ມີຄວາມຂັດແຍ້ງລະຫວ່າງນັກວິຊາການອິດສະລາມ ມີການຕົກລົງ
ເຫັນດີຢ່າງແທ້ແລ້ວ ແຕ່ຖ້າຫາກທໍາລາຍແລ້ວຈະມີຄວາມຊົ່ວຮ້າຍຫຼາຍກວ່າການຕັ້ງພາຄີ ຫຼື
ນະມັດສະການຮູບປັ້ນນັ້ນ ການທໍາລາຍຈະເວັດຈະບໍ່ຖືກອະນຸຍາດໃຫ້ເຮັດໄດ້ ຕົວຢ່າງເຊັ່ນ,

ທ່ານສາດສະດາມຸຮາມັທໃຊ້ເວລາ 13 ປີ ໃນມັກກະທ໌ ເຖິງແມ່ນວ່າຈະມີຮູບປັ້ນຫຼາຍກວ່າສາມຮ້ອຍຮູບຫ້ອຍຮອບຢູ່ໃນກະບະທ໌ ແຕ່ການທຳລາຍຈະເວັດໃນເວລານັ້ນບໍ່ແມ່ນຈຸດປະສົງທີ່ສຳຄັນ ເພາະການນະມັດສະການຮູບປັ້ນ ຖືກຝັງໄວ້ໃນໃຈຈົນກະທັ່ງຮູບປັ້ນຈະເວັດມີຄວາມຍິ່ງໃຫຍ່ໃນໃຈຂອງຊາວມັກກະທ໌ ຫລາຍກວ່າຮູບປັ້ນທີ່ຫ້ອຍຮອບຢູ່ໃນກະບະທ໌ ສະນັ້ນ ສາດສະດາມຸຮາມັດ ຈຶ່ງເຮັດວຽກງານເຜີຍແຜ່ສັ່ງສອນຄວາມຈິງເພື່ອທຳລາຍຈະເວັດທີ່ຢູ່ໃນໃຈ ກ່ອນຈະທຳລາຍຮູບປັ້ນຈະເວັດທີ່ຢູ່ຫ້ອຍຮອບ ໃນກະບະທ໌ ນອກເໜືອຈາກນັ້ນ ຊາວມຸດສະລິມສາມາດທຳລາຍຮູບປັ້ນກໍ່ຕໍ່ເມື່ອມີອຳນາດແລະສິດທິ ຈະປົກຄອງແຜ່ນດິນ ເຊັ່ນດຽວກັບຜູ້ທີ່ນະມັດສະການຮູບປັ້ນມີສິດທີ່ຈະປະກາດຄວາມເຊື່ອຂອງພວກເຂົາດ້ວຍການສ້າງຮູບປັ້ນ ຫຼື ການນະມັດສະການຮູບປັ້ນຢ່າງເປີດເຜີຍ, ເຖິງແມ່ນວ່າພຶດຕິກຳນີ້ບໍ່ເປັນທີ່ອະນຸຍາດໃນຄວາມເຊື່ອຂອງມຸດສະລິມ

ແຕ່ມຸດສະລິມຕ້ອງຍອມຮັບໃນອຳນາດຂອງຜູ້ອື່ນ ເພາະສາດສະໜາອິດສະລາມບໍ່ມີການບັງຄັບກ່ຽວກັບຄວາມເຊື່ອຫຼືການສັດທາ ດັ່ງທີ່ອັລລໍທ໌ ຊຸບຮາມະຫຸ ວະຕາອາລາ ດຳລັດໄວ້ວ່າ

﴿لَا إِكْرَاهَ فِي الدِّينِ﴾ (البقرة : 256)

ຄວາມໝາຍວ່າ: “ບໍ່ມີການບັງຄັບໃດໆ ໃນເລື່ອງສາສະໜາ” (ອັລ ບາກໍເຮາະທ໌ 256)

ເພາະສະນັ້ນ, ຂໍ້ບັງຄັບວ່າດ້ວຍການທຳລາຍຮູບປັ້ນຈະເປັນຂໍ້ບັງຄັບສຳລັບຊາວມຸດສະລິມທີ່ເຊື່ອຖືສາສະໜາອິດສະລາມ ແຕ່ສຳລັບຜູ້ນະມັດສະການ ເຄົາລົບຮູບປັ້ນ ແລະຜູ້ທີ່ບໍ່ນັບຖືສາສະໜາອິດສະລາມນັ້ນ ບໍ່ມີການບັງຄັບຕໍ່ເຂົາ ນອກຈາກການນຳສະເໜີ ແລະເຊີນຊວນດ້ວຍຫຼັກຖານ ແລະເຫດຜົນໃນທຳນອງດຽວກັນ ອິດສະລາມສັ່ງສອນໃຫ້ຄຳນຶງເຖິງຜົນສຳເລັດໃນການປາບປາມຄວາມຊົ່ວ ຕົວຢ່າງ ເຊັ່ນການກ່າວໂທດປະນາມສາສະໜາອື່ນບໍ່ເປັນທີ່ອະນຸຍາດໃຫ້ເຮັດ ເພາະວ່າມັນອາດເຮັດໃຫ້ຜູ້ນັບຖືສາສະໜາອື່ນ ປະນາມອິດສະລາມ ດັ່ງອັລລໍທ໌ດຳລັດໄວ້ວ່າ

﴿وَلَا تَسُبُّوا الَّذِينَ يَدْعُونَ مِن دُونِ اللَّهِ فَيَسُبُّوا اللَّهَ عَدْوًا بِغَيْرِ عِلْمٍ﴾ (الأنعام : 108)

ຄວາມໝາຍວ່າ: “ແລະພວກເຈົ້າຈົ່ງຢ່າປະນາມຜູ້ວິງວອນອື່ນນອກຈາກອັລລໍທ໌ ເພາະອາດຈະເຮັດໃຫ້ພວກເຂົາເຫຼົ່ານັ້ນປະນາມອັລລໍທ໌ ເຊິ່ງເປັນການລະເມີດໂດຍບໍ່ມີຄວາມຮູ້” (ອັລ ອັນອາມ 108)

ແຕ່ການວິພາກວິຈານ ແລະການວິເຄາະສາດສະໜາໃນທາງວິຊາການ ບໍ່ແມ່ນການຕໍາມິຕິ ຕຽມແຕ່ຢ່າງໃດ ຖ້າອ້າງເຖິງສາສະໜາອື່ນໆ ຢູ່ໃນຂອບຂອງການສົມທະນາທີ່ສຸພາບ ໃນນັ້ນອິດສະລາມ ອະນຸຍາດໃຫ້ໂຕ້ຖຽງກັບສາສະນິກອື່ນດ້ວຍຄວາມລະມັດລະວັງແລະຄວາມສຸຊຸມ ດັ່ງທີ່ອັລລໍຫໍ້ ດາລັດໄວ້ ວ່າ

﴿وَلَا تُجَادِلُوا أَهْلَ الْكِتَابِ إِلَّا بِالَّتِي هِيَ أَحْسَنُ﴾ (العنكبوت: 46)

ຄວາມໝາຍວ່າ: “ ແລະພວກເຈົ້າຢ່າໂຕ້ຖຽງຊາວຄໍາພີດ້ວຍວິທີໃດໆ ນອກຈາກວິທີທີ່ດີຢື່ງ”
(ອັລ ອັມອາມ 46)

ແລະພຣະດໍາລັດຂອງອັລລໍຫໍ້ທີ່ດໍາລັດໄວ້ວ່າ

﴿ادْعُ إِلَى سَبِيلِ رَبِّكَ بِالْحُكْمَةِ وَالْمَوْعِظَةِ الْحَسَنَةِ وَجَادِلْهُمْ بِالَّتِي هِيَ أَحْسَنُ﴾ (النحل: 125)

ຄວາມໝາຍວ່າ: “ ແລະ ພວກທ່ານຈົ່ງເຊີນຊວນໄປໃນເສັ້ນທາງ ຂອງພຣະຜູ້ເປັນເຈົ້າ ຂອງ ພວກທ່ານ ດ້ວຍ ສະ ຕິ ປັນ ຍາ ແລະຄໍາເຕືອນທີ່ສວຍງາມ ແລະໂຕ້ແຍ້ງກັບເຂົາເຈົ້າດ້ວຍວິທີທີ່ດີງາມ”
(ອັມ ນະຫໍລູ 125)

ເມື່ອສຶກສາຫຼັກການອິດສະລາມກຽວກັບການເຜີຍແຜ່ ແລະ ການນໍາສະເໜີແລ້ວ ກໍ່ຈະເຂົ້າໃຈ ອິດສະລາມຢ່າງຖ່ອງແທ້ ແລະ ຈະສ່ອງແສງເຖິງພຶດຕິກໍາຂອງຊາວມຸດສະລິມແລະຫຼັກການຂອງອິດສະ ລາມທີ່ແທ້ຈິງ ໃນເວລາດຽວກັນ ກໍ່ຈະສາມາດເຂົ້າໃຈຫຼັກການອິດສະລາມໂດຍບໍ່ມີການປະປົນກັບຄວາມ ຮູ້ສຶກສ່ວນຕົວ ເນື່ອງຈາກວ່າມີຄົນທີ່ຈະກໍານົດຫຼັກການສະເພາະໃດຫນຶ່ງອັນຫນຶ່ງດ້ວຍວິໄສທັດຂອງ ຕົນເອງ ໂດຍບໍ່ຄໍານຶງເຖິງເຫດຜົນແລະຂະບວນການຂອງຫຼັກການນັ້ນໆ ຕົວຢ່າງເຊັ່ນຜູ້ນະມັດສະການ ຮູບປັ້ນທີ່ຢາກເປີດເຜີຍຄວາມເຊື່ອຂອງຕົນເອງໃຫ້ຄົນອື່ນນັບຖືເຄົາລົບຄືຕົນເອງດ້ວຍ ໂດຍອີງຕາມ ຫຼັກການສາສະໜາອິສລາມ ການເຊື່ອໃນຮູບປັ້ນຈະເຮັດໃຫ້ຄົນໆນັ້ນຫຼຸດອອກຈາກສະຖານະພາບ ການ ເປັນມຸດສະລິມ ແຕ່ອິດສະລາມຍັງໃຫ້ສິດແກ່ຜູ້ນະມັດສະການຮູບປັ້ນທີ່ຈະເລືອກເອົາສາສະໜາຂອງຕົນ ເອງໂດຍບໍ່ມີການບັງຄັບ ແລະ ສັ່ງໃຫ້ຊາວມຸດສະລິມໃຊ້ວິທີການຊັກຊວນທີ່ອ່ອນໂຍນ, ເຖິງແມ່ນວ່າການ ບູຊາຮູບປັ້ນເປັນການກ່າວໂທດຕໍ່ພຣະເຈົ້າຂອງຊາວມຸດສະລິມ ດັ່ງນັ້ນ, ຜູ້ທີ່ບໍ່ແມ່ນຊາວມຸດສະລິມຈໍາ ເປັນຕ້ອງເອົາທັດສະນະນີ້ ເພື່ອເຂົ້າໃຈເຫດຜົນຂອງຫຼັກການອິດສະລາມໃນເລື່ອງນີ້

ອັລກຸຣອານໄດ້ສັ່ງສອນຊາວມຸດສະລິມໃຫ້ເຮັດດີຕໍ່ພໍ່ແມ່ຢ່າງສະໝໍ່າສະເໝີ ເຖິງແມ່ນວ່າພໍ່ແມ່ຂອງຕົນເອງຈະຕັ້ງພາຄີ ກັບອັລລໍທ໌ ຫຼືຊຸກຍູ້ໃຫ້ລູກຂອງເຂົາເຈົ້າເຊື່ອຄືກັບເຂົາເຈົ້າ ອັລກຸຣອານໃຫ້ເຮົາຈໍາແນກລະຫວ່າງຄວາມເປັນພໍ່ແມ່ ກັບຄວາມເປັນຜູ້ຕັ້ງພາຄີກັບອັລລໍທ໌ (ຊີຣິກ) ນັ້ນສະແດງເຖິງຄວາມຍຸຕິທໍາຂອງອິດສະລາມຢ່າງຈະແຈ້ງ ແຕ່ບາງຄົນທີ່ບໍ່ແມ່ນຊາວມຸດສະລິມຕ້ອງການໃຫ້ຊາວມຸດສະລິມຍອມຮັບ ແລະ ເຄົາລົບໃນສິ່ງທີ່ເປັນການລະເມີດຝ່າຝືນຕໍ່ຫຼັກການສາສະໜາອິສລາມຢ່າງຈະແຈ້ງ ເພາະສະນັ້ນ, ເມື່ອອະທິບາຍຫຼັກການອິດສະລາມໃນເລື່ອງນີ້ ຈະເຫັນໄດ້ວ່າການຕໍາມິຕິຕຽນຊາວມຸດສະລິມສໍາລັບການທໍາລາຍຮູບປັ້ນພາຍໃຕ້ອໍານາດຂອງຊາວມຸດສະລິມ ມັນເປັນຄືກັບຕໍາມິຕິຕຽນສາດສະໜາອິດສະລາມ ແລະມັນເປັນເລື່ອງແປກທີ່ຄົນທີ່ບໍ່ແມ່ນຊາວມຸດສະລິມປຽບທຽບກໍລະນີດັ່ງກ່າວກັບສິດທິຂອງຜູ້ທີ່ບໍ່ແມ່ນຊາວມຸດສະລິມ ຖ້າທໍາລາຍມັສຢິດພາຍໃຕ້ການປົກຄອງຂອງລາວ ເບິ່ງວ່າ ຊາວມຸດສະລິມຕໍາມິຕິຕຽນບໍ່ໄດ້ເຊັ່ນກັນ !!

ຄວາມແປກປະຫລາດເກີດຂຶ້ນຈາກການປຽບທຽບທີ່ບໍ່ສົມເຫດສົມຜົນ ເພາະຮູບປັ້ນທີ່ໄດ້ຮັບຄວາມເຊື່ອຂອງກຸ່ມຄົນຫນຶ່ງ ຖ້າຫາກວ່າມີການປະຕິບັດທາງສາສະນະກິດຕໍ່ຈະເວັດນັ້ນພາຍໃຕ້ການປົກຄອງຂອງມຸດສະລິມ ມຸດສະລິມກໍ່ຈະບໍ່ບັງຄັບໃຫ້ທໍາລາຍຮູບປັ້ນຈະເວັດຂອງພວກເຂົາ ແຕ່ຖ້າຫາກວ່າ ຈະເວັດນັ້ນບໍ່ໄດ້ຖືກນໍາໃຊ້ແລະຢູ່ໃນສະຖານທີ່ສາທາລະນະ ໃນດິນມຸດສະລິມ ອີງຕາມຫຼັກການທາງສາສະໜາກໍ່ບໍ່ມີເຫດຜົນໃດໆ ທີ່ຈະປ່ອຍໃຫ້ຮູບປັ້ນປາກົດຢູ່ໃນສັງຄົມມຸດສະລິມແຕ່ຢ່າງໃດ ແຕ່ສໍາລັບອາຄານ ມັສຢິດ (mosque) ທີ່ຕັ້ງຢູ່ ໃນດິນທາງສາສະໜາອື່ນໆ ບໍ່ໄດ້ເປັນເຊັ່ນນີ້ ເພາະອາຄານມັສຢິດບໍ່ໄດ້ສ້າງຄວາມເສຍຫາຍແຕ່ຢ່າງໃດແກ່ສາສະໜາອື່ນ ແລະຍັງເປັນສິ່ງກໍ່ສ້າງທີ່ໃຊ້ເພື່ອສັນຕິພາບ ແລະ ການພົ້ນພາບສັງຄົມ ສະນັ້ນ ມັນຄົງຈະເປັນເລື່ອງບໍ່ຍຸຕິທໍາທີ່ຈະປຽບທຽບມັສຢິດ ຊຶ່ງເປັນສັນຍາລັກແຫ່ງການໃຫ້ເອກະແດ່ພຣະຜູ້ເປັນເຈົ້າອັນສູງສົ່ງ ແລະເປັນສະຖາບັນແຫ່ງການສົ່ງເສີມສິນທໍາໄປປຽບທຽບຕໍ່ຮູບປັ້ນທີ່ອາໄສຢູ່ໃນເຂດເນີນພູທະເລຊາຍ ແລະຕ້ອງການຮັກສາມັນໄວ້ ດັ່ງທີ່ໄດ້ຖືກອ້າງວ່າເປັນມໍລະດົກໂລກ

ໃນເຫດການທໍາລາຍຮູບປັ້ນພະພຸດທະຮູບຢູ່ອັຟການິສະຖານ ທີ່ຖືກສ້າງຂຶ້ນໃນພູເຂົາຂອງ ກັນດາຮາ (Kandahar) ໃນປະເທດນັ້ນບໍ່ມີພຸດທະສາສະນິກະຊົນຈັກຄົນ ຊາວອັຟການິສະຖານທີ່ເຄິ່ງຄັດໃນຫຼັກການອິດສະລາມ ໄດ້ພິຈາລະນາ ແລະເຫັນວ່າຮູບປັ້ນ ຢູ່ໃນບ່ອນສາທາລະນະໂດຍທີ່ບໍ່ມີກຸ່ມຊົນທີ່ເຊື່ອສາສະນາພຸດມາປະຕິບັດສາສະນະກິດຢ່າງເປັນທາງການ ສະນັ້ນ, ຈຶ່ງບໍ່ມີເຫດຜົນທີ່ຈະປ່ອຍໃຫ້ຈະ

ເວັດຄົນນີ້ໄວ້ ເພາະວ່າມັນຂັດກັບຄວາມເຊື່ອຂອງຊາວມຸດສະລິມຢ່າງຈະແຈ້ງ ແຕ່ອົງການສະຫະປະຊາຊາດ ແລະອົງການສິດທິມະນຸດ ໄດ້ປະນາມການກະທຳຂອງຊາວອັຟການິສຖານ ນັກຂ່າວຜູ້ໜຶ່ງທີ່ໃຫ້ສຳພາດຕໍ່ຜູ້ນຳລັດຖະບານຕາລີບັນທີ່ສັ່ງໃຫ້ທຳລາຍຮູບປັ້ນດັ່ງກ່າວກ່າວວ່າ ມີຄວາມຄິດເຫັນແນວໃດຕໍ່ກັບການສະຫ້ອນຂອງສະຖາບັນຕ່າງໆ? ທີ່ໄດ້ກ່າວປະນາມການກະທຳດັ່ງກ່າວ ຜູ້ນຳຕາລີບັນ ໄດ້ຍື່ມແລະຕອບວ່າ ໃນປະເທດອັຟການິສຖານ ມີຄົນເຈັບຫຼາຍ ທີ່ບໍ່ໄດ້ຮັບການດູແລ ຈົນພວກເຂົາຕ້ອງເສຍຊີວິດ ຂ້າພະເຈົ້າບໍ່ເຫັນສະຖາບັນສິດທິມະນຸດເດືອດຮ້ອນຕໍ່ຄົນເຫຼົ່ານັ້ນເລີຍ ແຕ່ ກັບກາຍເປັນເດືອດເປັນແຄ້ນເພາະ ກ້ອນຫີນທີ່ຖືກທຳລາຍ

ການໃຫ້ສຳພາດແບບນີ້ ຜູ້ຊົມທີ່ບໍ່ແມ່ນຊາວມຸດສະລິມຫຼືມີອະຄະຕິກັບອິດສະລາມຢູ່ແລ້ວ ຈະເຂົ້າໃຈວ່າຜູ້ນຳ ຊາວມຸດສະລິມຄົນນີ້ດູກສາສະຫນາອື່ນ ແຕ່ຄວາມຈິງແມ່ນ ຊາວມຸດສະລິມເມື່ອເວົ້າເຖິງເລື່ອງສາສະຫນານັ້ນເປັນ ການຍືນຍັນຫຼັກການອິດສະລາມຂອງພວກຕົນ ໂດຍບໍ່ມີເຈດຕະນາທີ່ຈະດູກສາຫຼືກ່າວໂທດຜູ້ອື່ນ ເຊັ່ນດຽວກັນກັບຊາວພຸດ ເມື່ອຍືນຍັນໃນຫຼັກການຂອງຕົນເອງວ່າ “ພຣະພຸດທະເຈົ້າເຫັນວ່າບັນຫາຂອງພຣະເຈົ້າມີຢູ່ບໍ່? ມັນບໍ່ແມ່ນຈຸດສຳຄັນໃນຊີວິດຂອງມະນຸດ ແລະຈະບໍ່ສົ່ງຜົນກະທົບຕໍ່ການຫລົບຫນີຈາກຄວາມທຸກ” ຄວາມເຊື່ອນີ້ແມ່ນການດູກສາຕໍ່ອັລລໍຮ໌ ແລະຫຼັກການອິດສະລາມຢ່າງສົມບູນ ຫຼືຄຳເວົ້າຂອງຊາວພຸດທີ່ສອນວ່າ “ມະນຸດຕ້ອງຮູ້ຈັກຄຸນຂອງຄຳສັ່ງສອນ ຂອງພຣະພຸດທະເຈົ້າ ເພື່ອບັນລຸຜົນສຳເລັດໃນໂລກນີ້ແລະໂລກໜ້າ” ປະໂຫຍກນີ້ທັ້ງໆ ທີ່ເປັນ ຄຳສອນຂອງພຸດທະເຈົ້າ ແຕ່ມັນເປັນການດູກສາບັນດາສາດສະດາຜູ້ອື່ນໆ ຜູ້ທີ່ເປັນຄູອາຈານແລະຜູ້ນຳສູ່ຄຸນນະທຳເຊັ່ນກັນ ນັ້ນແມ່ນທັດສະນະທີ່ລຳອຽງ ແລະມີອາຄະຕິ ແຕ່ພວກເຮົາອາໄສຢູ່ໃນໂລກນີ້ພວກເຮົາຕ້ອງເຂົ້າໃຈເຊິ່ງກັນແລະກັນ ແລະມີຄວາມເຫັນອົກເຫັນໃຈສຳລັບເຫດຜົນສຳລັບແຕ່ລະທັດສະນະ ໂດຍບໍ່ມີການລະເມີດສິດທິຂອງຄົນອື່ນ ເຊັ່ນດຽວກັນ ຫຼາຍໆບັນຫາໃນສັງຄົມອາດເກີດຈາກຄວາມບໍ່ລົງລອຍກັນກ່ຽວກັບຫຼັກການທາງສາສະຫນາ ເຊັ່ນ: ຄົນທີ່ບໍ່ໄດ້ນັບຖືສາສະຫນາອິດສະລາມ ທີ່ເຊື່ອໃນການດື່ມເຫຼົ້າ, ຂາຍເຫຼົ້າ, ຫຼື ແມ້ແຕ່ເປີດຮ້ານຄ້າປະເວນີ ບໍ່ຜິດກົດຫມາຍ ແລະບໍ່ໄດ້ຖືກຫ້າມຢ່າງເຂັ້ມງວດໃນສາສະຫນາຂອງຕົນ ແຕ່ໄດ້ນຳສິ່ງດັ່ງກ່າວມາ ເປີດເຜີຍ ແລະ ສົ່ງເສີມໃນບັນດາຊຸມຊົນ ຫລື ຫມູ່ບ້ານທີ່ມີປະຊາກອນຊາວມຸດສະລິມເປັນສ່ວນໃຫຍ່ ດັ່ງນັ້ນຈຶ່ງເຮັດໃຫ້ສິນລະທຳໃນສັງຄົມມຸດສະລິມ (ຕາມຄວາມເຊື່ອຂອງຊາວມຸດສະລິມ) ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຢ່າງຮ້າຍແຮງເນື່ອງຈາກວ່າທັດສະນະຂອງຊາວມຸດສະລິມກ່ຽວກັບບັນຫາເຫຼົ່ານັ້ນແຕກຕ່າງຈາກທັດສະນະຂອງສາສະຫນາອື່ນຢ່າງທີ່ພວກເຮົາຮູ້ກັນ ຈາກຕົວຢ່າງດັ່ງກ່າວ ສາມາດເຫັນໄດ້ວ່າມີບັນຫາຫຼາຍຢ່າງເກີດຂຶ້ນ ເມື່ອວິເຄາະໂດຍບໍ່ມີການ

ພິຈາລະນາຢ່າງລະອຽດ ໂດຍສະເພາະອົງປະກອບຂອງຄວາມເຊື່ອຂອງຄົນອື່ນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບບັນຫານັ້ນ
ອາດຈະເຮັດໃຫ້ການວິເຄາະບັນຫາບໍ່ຖືກຕ້ອງ

ສະຫຼຸບຈາກການສົນທະນາກັບອ້າຍເອື້ອຍນ້ອງທີ່ເຄົາລົບທຸກທ່ານ ຂ້ອຍຕ້ອງການໃຫ້ຜູ້ອ່ານມີ
ວິຈາລະຍານແລະວິນິດໄສ ບັນຫາຕ່າງໆ ທີ່ກ່ຽວກັບສາດສະໜາ ຢ່າງສົມເຫດສົມຜົມ ແລະຢ່າໃຫ້ການ
ກະທຳຂອງຜູ້ໃດຜູ້ໜຶ່ງເປັນໂຄສົກທີ່ຈະຖະແລງຈຸດຍືນຂອງສາສະໜານັ້ນໆ ເພາະທຸກສາສະໜາລ້ວນ
ແຕ່ມີແຫລ່ງຂໍ້ມູນທາງວິຊາການທີ່ສາມາດສຶກສາຮ່ວມກັນໄດ້ ແລະຢ່າປ່ອຍໃຫ້ຄວາມລຳອຽງ ຫຼືຄວາມ
ເຊື່ອຂອງຕົນເອງເປັນອຸປະສັກໃນການກວດສອບຄວາມຈິງຫຼືບໍ່ຈິງ

ມະນຸດ, ເຖິງແມ່ນວ່າຈະມີຄວາມແຕກຕ່າງກັນໃນສາສະໜາ ແຕ່ແມ່ນອນທຸກຄົນມີສະຕິປັນຍາ
ຄືກັນ ແລະ ມະນຸດຕ້ອງມີຊີວິດຢູ່ເພື່ອປະສົບກັບຄວາມຈິງ ແລະຕໍ່ສູ້ເພື່ອຍຶດຖືໃນສັດຈະທຳຄວາມຈິງ

اللهم صلِّ وسلم على
سيدنا محمد
وعلى آله وصحبه أجمعين